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DENtA

Ava Gardner, numită de strănepotul lui Charles Darwin „cel mai fru-
mos exemplar al spiţei umane”, a rămas în memoria cinefililor şi pen-
tru celebrele ei aventuri amoroase prin care a destrămat multe căsnicii. 
Senină, ea spunea: „Dacă ei ar fi fost fericiţi cu soţiile ar fi stat cu ele. Dar 
nu erau, și așa i-am avut eu”.  

Ultimele ei cuvinte, înainte să moară la numai 67 de ani, au fost: 
„Unde s-a dus timpul?“.  

Unde s-a dus timpul?  

,
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TimișRECAS,

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Poșta redacției    
Cititorii ne întreabă, noi răspundem       

Rubrica şcolii  
Lecţia de istorie pentru vacanţă  

Napoleon Bonaparte este unul dintre cele mai faimoase perso-
naje istorice, care a avut un impact covârșitor asupra traiecto-

riei Franței secolului al XIX-lea. Există, însă, anumite aspecte mai puțin 
cunoscute despre liderul francez faimos și pentru statura sa minionă, 
Bonaparte avea doar 1.68 de cm, dar şi pentru faptul că la vârsta de doar 
16 ani absolvise deja școala militară și la 24 de ani era deja general briga-
dier.  Puțini știu, totuşi, că suveranul era un mare împătimit al jocurilor de 
cărți. Prețuia așa de mult jocurile de îndemânare încât punea în aplicare 
strategiile învățate și pe câmpul de luptă. Bonaparte a finanțat mai multe 
cazinouri din Franța și chiar a ajutat la creșterea popularității unui joc de 
cărți numit „vingt-un”, care este considerat varianta originală a faimosu-
lui „blackjack”. Nepotul său, Lucien, a ajuns să fie un jucător profesion-
ist de jocuri de cazinou. Dar, nu trebuie să uităm că una dintre cele mai 
mari realizări ale împăratului este instituirea „Code civil des Français”.  
Acest cod civil a fost preluat ulterior de multe state ale lumii și prevedea 
o atribuție sporită adusă figurii paterne în sensul că aceasta primea puteri 
și prerogative destul de întinse asupra întregului cămin.

Dragi locuitori ai oraşului Recaş,  
Apropiatul Praznic al Învierii Domnului ne aduce chiar și în anul acesta, aşa 

cum ne învaţă Înaltpreasfinţitul nostru Mitropolit Ioan, mângâiere, bucurie și învățătură 
duhovnicească. Hristos a venit să ne mângâie, văzându-ne că suntem mai triști ca oricând. 
El le spune Apostolilor Săi că vor avea necazuri în lume, dar să îndrăznească, pentru că El 
a biruit și împreună cu El vor birui și ei. Să credem, deci, că şi noi, cu credinţă în Hristos 
Mântuitorul, vom învinge această pandemie grea. Vă doresc sănătate, pace în case şi bu-
curii de la cei dragi. Sărbători binecuvântate!  

Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș

În atenţia asistenţilor personali !  

Agenţia Naţională pentru Plăţi şi Inspecţie Socială Timiş implementează proiectul „POCU - Derularea sistemului de 
asistenţă socială pentru combaterea sărăciei şi excluziunii sociale”, care se adresează asistenţilor personali ce doresc să 

ia parte la perfecționarea lor în acest domeniu. Cei interesaţi pot obţine mai multe informaţii la doamna Teacă Titiana din cadrul 
Primăriei Oraşului Recaş.  

Alexandru Elek Schwartz s-a născut la Recaş în 1908, a 
fost fiul unor negustori evrei din Timişoara, pasionat 

de desen şi dornic să facă o carieră de avocat. S-a dedicat însă 
fotbalului. În 1932, după ce a jucat la Club Atletic şi la Kadima 
formaţia evreilor din Timişoara, a fost împrumutat de Ripensia 
pentru turneul acesteia din Franţa. Schwartz rămâne în Hexa-
gon şi joacă la mai puţin galonatele Hyères şi Cannes, pentru 
a ajunge apoi la Racing Club Strasbourg. Aici îl vedem într-o 
finală a Cupei Franţei şi convocat în naţionala Cocoşului Galic, 
primind între timp cetăţenia franceză.  

Cariera de antrenor a lui Elek Schwartz este însă mult 
mai bogată. În 1957, Schwartz antrenează Olanda, cu o 
reprezentativă mult mai puţin cotată decât cea de acum. La 
Amsterdam e primit cu entuziasm. Vorbitor fluent a opt limbi, 
Schwartz a impresionat şi prin personalitatea sa. „Era foarte 
pasionat de istorie şi artă. Dincolo de talentul său ca antrenor, 
Unchiul Elek a fost un foarte bun pictor. Era hobby-ul său prin-
cipal”, scria despre el presa olandeză. În cei şapte ani petrecuţi 
pe banca naţionalei olandeze, Schwartz a reuşit să reseteze fot-

Domnul Mihai Istrate din oraşul Recaş, ne 
întreabă de ce a crescut factura la curent 

anul acesta? Domnule Istrate, potrivit ministru-
lui energiei, Virgil Popescu, facturile la energia 
electrică au crescut anul acesta din cauza majorării 
unei componente din factură, și anume a tarifului de 
distribuție. Ministrul energiei a declarat că o mare 
parte din creșterea prețului la energie electrică este 
cauzată de majorarea tarifului de distribuție, pe care 
ANRE a decis să îl modifice de la 1 ianuarie. A pre-
cizat că nu cunoaște exact motivele majorării tarifu-
lui de distribuție. În opinia ministrului, este posibil 
ca ANRE să fi modificat acest tarif în urma creșterii 
cheltuielilor cu investițiile, care au fost realizate în 
anul anterior și speră ca prețul să se stabilizeze până 
la sfârșitul celor șase luni de tranziție. Carevasăzică, 
răbdare şi… tutun!  

 Pe-asta o știați?  
Recăşanul care l-a antrenat pe Eusebio  

balul batav. Prin stilul şi 
precizia în joc, reprezen-
tativa Olandei a primit 
atunci supranumele de 
Portocala Mecanică. În 
1963, Olanda antrenată 
de Elek Schwartz învin-
gea pentru prima oară în 
istorie Brazilia lui Pele, 
cu 1-0. După şapte ani ca antrenor al Olandei, Unchiul Elek 
face un nou pas în carieră: preia, în 1964, Benfica lui Eusebio. 
Câştigă titlul în Portugalia, dar pierde, finala disputată la Mi-
lano în faţa Inter-ului. Eşecul îl duce în Germania, la Frankfurt, 
unde, pentru disciplina, umorul şi căldura care-l caracterizau, 
primeşte o nouă titulatură: Mister Schwartz. La Eintracht intro-
duce sistemul 4-2-4 şi câştigă în 1967 Cupa UEFA Intertoto.  

Elek Schwartz  a fost unul dintre cei mai respectaţi şi mai 
iubiţi antrenori de pe continent. Unchiul Elek s-a stins din viaţă 
în 2000, la Haguenau, în Alsacia.
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SÂNMIHAIU ROMÂN Timiș

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Rubrica Bisericii
Rugăciunea inimii

Din albumul comunei

Dragi locuitori ai comunei Sânmihaiu Român,  
în apropierea Sfintelor Sărbători prilejuite de Învierea Domnului şi Mântuitorului  

nostru Iisus Hristos, vă adresez, atât în numele Consiliului Local al comunei noastre cât 
şi al meu personal, sincere urări de sănătate, viaţă lungă şi fericită.  

Sărbători binecuvântate! 

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român 

Pentru oaspeţii noştri  

Pentru că fiecare zi stârneşte interesul tinerilor, şi nu numai, din alte localităţi şi judeţe 
pentru comuna Sânmihaiu Român, prezentăm celor care doresc să-şi întemeieze aici 

o gospodărie câteva repere istorice: Sinmihaiu Român este o comună în judeţul Timiş alcătuită 
din 3 sate, situată în Câmpia Timişului, pe canalul Bega. Comuna e situată în centrul judeţului 
la o depărtare de 13,2 km de municipiul Timişoara având o suprafaţă de 88,5 km pătrați.  

Faţă de reşedinţa comunei satele se află la 3,2 km Utvin și 4,9 km Sânmihaiu German. 
Comuna are legătură auto cu Timişoara prin artera rutieră DJ591 şi are acces la reţeaua de cale 
ferată, având 2 halte (Utvin, Sânmihaiu Român) pe ruta 926 Timişoara-Cruceni.  

Fiind aşezată în vestul ţării, clima are un caracter temperat de tranziţie, cu veri călduroase, 
ierni nu prea friguroase, primăveri destul de timpurii şi toamne uneori foarte lungi, primind 
influenţe climatologice oceanice din nord-vest şi mediteraniene din sud.  

Despre trecutul comunei ne stau puţine date la dispoziţie. Satul Sânmihaiu Român apare 
menţionat documentar prima oară în 1327, iar satele Sânmihaiu German şi Utvin în 1333. 
Satul Sânmihaiu German, pe lângă colonizările germane ce au fost făcute aici la 1717 și 1808, 
de unde și denumirea, este renumit prin izvoarele naturale cu apă termală.  

Sfaturi 
din 

medicina 
sufletului                                                     

u Să-ți osândești păcatele 
proprii;  

u Să-ți pui mintea în stare 
de smerenie;  

u Să ai inima zdrobită de 
păreri de rău;  

u Să te rogi cu stăruință și 
cu lacrimi;  

u Să faci fapte de miloste-
nie.

Primăria Sânmihaiu Român a început implementarea 
platformei de digitalizare CityOn. Un prim pas în acest 

sens este punera la dispoziția contribuabililor a posibilitații de 
a plăti impozitele și taxele locale online cu ajutorul cardului 
bancar. Portalul CityOn facilitează schimbul de informații în-
tre Primăria Sânmihaiu Român și cetățeni, atât în cazul per-
soanelor fizice, cât și în cel al persoanelor juridice. Utilizatorii 
care accesează acest portal de E-Administrație beneficiază de 
un acces deosebit de facil la informațiile care îi vizează direct, 
cum ar fi obligațiile privind impozitele și taxele.  

Fiţi veghetori şi privegheaţi în timpul rugăciunii inimii. Nimic 
nu este mai plăcut lui Dumnezeu ca îndeletnicirea cu această 

rugăciune în care mintea să coboare în inimă. Când nu vă este la 
îndemână şi nu aveţi vreme să lucraţi în acest chip rugăciunea, păziţi pe 
cât puteţi duhul rugăciunii, având înăuntrul vostru pomenirea lui Dum-
nezeu, văzându-L înaintea ochilor pururea pe El, stând în faţa Domnului 
plini de teamă şi de iubire. Acesta este, pe scurt, duhul de rugăciune. 
Se cuvine să avem acest duh al iubirii de Dumnezeu la rugăciune şi pe 
cât ne este cu putinţă să ne plecăm Domnului jertfindu-I toate dorinţele 
noastre şi predându-ne pe deplin voii Lui celei sfinte. Intru toate să stăm 
împotriva voii noastre, a dorinţelor noastre, nefăcând nimic după voia 

noastră. Un astfel de duh ne şopteşte: „Nu am putere, 
nu am vreme să fac ceva după voia lui Dumnezeu.” Cel 
care ascultă de duhul acesta nicicând nu se va apropia cu 
adevărat de rugăciune. Mai există şi duhul îndreptăţirii de 
sine, care luptă împotriva păcii lăuntrice şi a supunerii faţă 
de voia lui Dumnezeu. Acest duh al îndreptăţirii de sine 
înşală conştiinţa spre a nu ne îndrepta greşelile. Dumnezeu 
să ne păzească de astfel de duhuri rele la rugăciune!  

 În atenţia locuitorilor comunei Sânmihaiu Român
De asemenea, vă aducem la cunoștință faptul că por-

talul CityOn se extinde pe zi ce trece, fiindu-i adăugate noi 
funcționalități și module menite să reducă birocrația și să fa-
ciliteze interacțiunea dintre cetățean și primărie. Multe dintre 
facilitățile portalului le puteți accesa fără a avea cont de utiliza-
tor, pe baza CNP-ului în cazul persoanelor fizice sau a CUI -ului 
în cazul persoanelor juridice (consultarea obligațiilor de plată, 
plata amenzilor și a altor taxe etc.), dar pentru a putea profita de 
întregul pachet de servicii pe care vi l-am pus la dispoziție, vă 
rugăm să vă creaț și un cont de utilizator.  

Privind imaginea de mai sus, în care edilul comunei 
Sânmihaiu Român se află alături de tinerii localităţii în ac-
tivitatea lor de curăţenie a aşezării, ne convingem că aici 
activitatea de voluntariat nu este doar o lozincă. Este un 
mod de viață, este o lecție ce se învață pas cu pas și, mai 
ales, ce trebuie înțeleasă.  
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CHECEA Timiș

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

Din albumul comunei 

Frumoşii copii ai comunei Checea, omagiindu-l pe 
cel mai mare poet român, într-un an în care încă o mai 
puteau face. Pandemia de azi, era atât de departe…

Dragii mei consăteni,  
Învierea Domnului, pe care în curând o vom mărturisi, doresc să vă aducă tuturor 

bucurii în case, sănătate, înţelegere şi viaţă lungă.  
Sărbători luminate! Cristos a înviat! 

 
Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

Rubrica credinței 
Rugăciunea copiilor 
Doamne, Doamne ce minune
Vine către mine
Îngeraşii lin coboară,
Ce frumos, în prag de seară!
Copilaş, Domnul Isus,
Pe-o rază vine de sus.
Fiu al Tatălui Ceresc,
Doamne, Doamne-Ţi mulţumesc!
În minunea ce ne vine,
Ne-ai trimis mare minune,
Cea mai mare pe pământ,
Pe Iisus, pe Domnul Sfânt!  
                                           

Veşti de pe frontul luptei împotriva coronavirusului  

Pauza în administrarea vaccinului Johnson & Johnson a fost prelungită cu cel puţin o săptămână în Statele 
Unite, după ce un grup de experţi a susţinut că are nevoie de mai mult timp pentru a evalua posibilele legături 

dintre administrarea acestui vaccin anti-COVID-19 şi formarea unor cheaguri de sânge grave, transmite AFP. Un 
grup de experţi s-a reunit la solicitarea Centrelor americane de combatere şi prevenire a bolilor (cea mai importantă 
agenţie americană de sănătate publică) după ce au fost descoperite şase cazuri de femei care au dezvoltat cazuri grave 
de cheaguri de sânge şi un nivel scăzut de trombocite după injectarea acestui vaccin. Una dintre acestea, în vârstă de 
45 de ani, a decedat.  

Rubrica școlii  
Când pui o întrebare, luminezi lucrurile  

Elevul Cosmin N., din comuna Checea, ne întreabă cum este 
corect: „Î-ţi spun vre-o două vorbe” sau „Îţi spun vreo două 

vorbe”? Dragă Cosmin, ortografierea structurilor din întrebare – î-ţi / îţi 
şi vre-o / vreo – nu ar trebui să ridice probleme pentru niciun vorbitor 
de limba română, având în vedere că sunt legate de noţiuni lingvistice 
elementare, pe care le învaţă orice elev, încă din clasele primare. Cu toate acestea, în diverse 
situaţii de comunicare scrisă, inclusiv pe internet, mulţi ignoră regulile şi utilizează cratima 
exact atunci când nu ar fi cazul.  

Mai clar, întotdeauna, îţi şi vreo se scriu într-un cuvânt. Îţi este forma neaccentuată de dativ 
a pronumelui personal de persoana a doua (tu) – ţie, îţi, ţi, iar vreo poate avea valoare de adverb 
(de exemplu, vreo doi/două = câţiva/câteva) sau de pronume nehotărât, dacă apare în formă 
articulată – vreunul/vreuna (cu sensul unul, cineva, oarecine).  

Un alt mijloc de control sau modalitate de a reţine logic ortografierea corectă este şi acela 
că se foloseşte cratima atunci când se rostesc împreună două părţi de vorbire diferite, pentru a 
marca diferenţierea lor morfologică. Dar i– şi vre-, luate separat, nu înseamnă nimic.  

De exemplu, într-un context precum “Vreau să-ţi spun vreo două vorbe”, cratima se 
foloseşte deoarece substituie vocala î-, din pronumele personal îţi, iar să este conjuncţie.  

În privinţa rostirii formelor vreun / vreo, trebuie precizat că se poate face în tempo lent, 
auzindu-se clar două silabe (se pronunţă vre-un / vre-o) sau în tempo rapid, cu –e- semivocala 
(vreun/vreo). De asemenea, compusele vreodată şi vreodinioară se scriu tot într-un cuvânt.  

Rubrica familiei  
 Niciodată să nu stricaţi încrederea copiilor în tatăl lor  

                                               Cuviosului Paisie AGHIORITUL  

Cu toţii trebuie să-i ajutăm pe copii să devină oameni cinstiţi şi, 
astfel, să rămână puţin aluat pentru generaţiile viitoare. Pentru 

că acum, aşa cum merg lucrurile, este pe cale să dispară şi aluatul, şi dacă 
va dispărea aluatul, ce se va întâmpla dupa aceea?  

Dacă nu ascultă copilul şi se comportă urât, înseamnă că există 
o pricină. Se poate ca el să fi văzut scene urâte sau să fi auzit cuvinte 
murdare în casa sau în afara ei. Oricum, pe copii îi ajutăm în problemele 
duhovniceşti mai ales prin exemplul nostru şi nu prin constrângere. Iar 
cel mai mult îi ajută mama prin purtarea, prin ascultarea şi respectul ei 
faţă de soţ. Dacă în vreo problemă are o părere diferită faţă de cea a 
soţului, niciodată să nu şi-o exprime în faţa copiilor, pentru ca să nu o 
folosească cel viclean. Niciodată să nu strice încrederea copiilor în tatăl 
lor, ci chiar şi atunci când el este vinovat, ea să-l îndreptăţească. Dacă, de 
pildă, acesta se poartă urât, să le spună copiilor: „Tatăl vostru este obosit, 
pentru că a lucrat toată noaptea ca să termine o treabă urgentă. Iar aceasta 
pentru voi o face”. 
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Din albumul cu scriitori ai Țării Banatului

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE  

Vești bune!

Afăm de la edilul comunei Săvârşin, domnul Ioan 
Vodicean, că a fost modernizată şi ultima stradă în 

cadrul proiectului în valoare de peste 1.000.000 euro, finanțat 
din fonduri europene prin AFIR, Regiunea 5 vest, în care au mai 
fost modernizate și alte 6 străzi în celelalte sate aparținătoare 
comunei noastre, Săvârșin, precum și regularizarea unui curs 
de apă.  

„Realizarea acesteia, spunea dânsul, a fost amânată atât 
cât s-a putut, din cauza lucrărilor desfășurate în paralel la linia 
ferată de mare viteza, iar accesul spre acel șantier cu utilaje 
foar-te grele ar fi degradat starea drumului, pe care noi ne-o 
dorim să fie una excepțională.  

Multumim bunului Dumnezeu pentru timpul favorabil și 
reprezentanților societății Piatră balast pentru dăruirea cu care 
își fac treaba.”  

Rubrica Bisericii  
 Iubiții mei fii duhovnicești

† IOAN,  Mitropolit al Banatului  
l După Înviere s-a creat în lume un nou al-

fabet de gândire. l Cuvântul „Înviere” creează 
noi catedrale ale duhului, în care se prăznuiește 
Dumnezeu Cel în Treime lăudat. l Binecuvântat 
să fie Dumnezeu că, și în graiul nostru românesc, 
a pătruns vestea Învierii lui Hristos! l Dumne-
zeu a binecuvântat limba noastră română din care 
a făcut un sanctuar, unde nu putem intra decât cu 
smerenie și respect. l Pe Golgota, Hristos a început rezidi-
rea lumii întemeind, pe Cruce, Biserica Sa ca spațiu binecu-
vântat al veșniciei. l Rămâneți, iubiți fii și surori în Dom-
nul, în Biserica zidită de Hristos pe Golgota, căci pe aceasta 
„nici porțile iadului nu o vor birui” (cf. Mt.16, 18). l Femeile 
mironosițe sunt în fața unei minuni- ele găsesc mormântul gol 
și le cuprinde teama. Ungerea cu mir era un gest de iubire. Ast-
fel, vedem că iubirea nu moare niciodată. l Iubiților, să nu vă 
fie teamă de marile minuni pe care ni le pregătește Dumnezeu. 
l Femeile mironosițe L-au căutat pe Hristos la mormânt și nu 
L-au găsit. Totuși L-au găsit printre lacrimi. l Nu vă căutați, 
iubiților, părinții în cimitire, că n-o să-i găsiți, ci căutați-i în 
Împărăția lui Dumnezeu.  l Sărută crucea maicii tale la mor-
mânt, dar n-o mai căuta acolo. Ea este în Împărăția bucuriei 
lui Dumnezeu.  

Prin bunăvoinţa autorului, căruia îi mulţumesc şi pe 
această cale, publicăm pentru toţi cititorii „Jurnalu-

lui Naţional al Primăriilor” poezia de mai jos.

Dragi consăteni,  
Traversăm o perioadă de mari tulburări, o perioadă pe care pentru a o traversa 

mai uşor, va trebui, aşa cum spuneam nu demult, să ne amăgim privind amintirile anilor 
trecuţi. Dar în această perioadă, vine spre noi şi o mare bucurie creştină, bucuria Învierii 
Mântuitorului nostru Iisus Hristos. El va intra în casele, ale tuturor, chiar şi a fraţilor 
noștri aflaţi în izolare medicală, adeverind astfel cuvântul evanghelic: „deşi uşile locu-
lui în care se aflau discipolii erau încuiate, Iisus a venit în mijlocul lor şi le-a zis: «Pace 
vouă!»”  

În aceste zile, Învierea Domnului Iisus să vă afle sănătoşi, în mijlocul celor dragi.  

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin                                                                                                                

Pircişu, şinie nu şcie,
Îi on sat gi oamini şoz2.

Laudat Domnu să fie
Că ne strânsă golomoz.

Tăt ce miri că vo prostie
Bace ţara-n lung şî-n lat.

Ce-ntrebi: şine poa’ să fie?
...Pircişanu!... sigurat.

S-o dus vestea pasta sace
Că am pus la prunie coz.

Șinie îi gi vină frace?
Că ne-am strâns tăţ golomoz.

Dacă ou c-o ciuschie3

Gi pa casă l-o-mburdat
Unu, şinie poa’ să fie?
...Pircişanu!... sigurat.

GOLOMOZ1

Ioan VODICEAN

Gi v-o dată-ţ pică bine
Şî ai vrea p-on os să roz,

Au să buie tăţ pa cine
Pircişăni... golomoz.

Gi aflaț că v-o minunie
Pa Pamânt s-o întâmplat,

Nu-i mirare şinie-o spunie
...Pircişanu!... sigurat.

Dac-auz că gi la ţară
Mare om s-o ragicat,

Nu-ntreba pasta hotară
Că-i gin Pirciş... sigurat!

Pircişu, şinie nu şcie,
Îi on sat gi oamini şoz.
Laudat Domnu să fie

Că ne strânsă golomoz.

1 grămadă, adunătură; 2 glumeți, poznași, imprevizibili, șugubăți; 3 pârghie, 
bucată de lemn de 2-3 metri, țapină.

Rubrica elevilor  
Sensul şi originea expresiei…  

… „Dixi et salvavi animam meam“ 
adică, „Am spus şi mi-am izbăvit sufletul!“ 
e formularea în limba latină a cuvintelor 
profetului Ezechiel (capitolul III, verse-
tele 19 şi 21) care recomandă să avertizezi 
atât pe omul ticălos să nu săvârşească fapte 
rele, cât şi pe omul drept să nu cadă în 
păcat - căci numai spunându-le acest lucru, 
„mântui-vei sufletul tău.”  

Scurgerea vremii a şters culoarea biblică de pe aceste 
cuvinte care au îmbrăcat un veşmânt laic. Cu formula lapidară: 
dixi (am zis) filosofii îşi terminau odinioară demonstraţiile, iar 
avocaţii pledoariile. În genere, după ce ai făcut mărturisiri ca 
să-ţi descarci conştiinţa, poţi să adaugi uşurat: „Dixi et salvavi 
animam meam!”. Dar, de obicei, acest „dixi” e folosit astăzi 
mai mult în glumă decât în serios.  



6

DENtA Timiș

La Paști
George Coșbuc

Prin pomi e ciripit şi cânt,
Văzduhu-i plin de-un roşu soare
Şi sălciile-n albă floare-
E pace-n cer şi pe pământ.
Răsuflul cald al primăverii
Adus-a zilele-nvierii.

Şi cât e de frumos în sat!
Creştinii vin tăcuți în vale
Şi doi de se-ntâlnesc în cale
Îşi zic: „Hristos a înviat!“
Şi râde-atâta sărbătoare
Din chipul lor cel ars de soare.

Pe deal se suie-ncetişor
Neveste tinere şi fete,
Bătrâni cu iarna vieţii-n plete;
Şi-ncet, în urma tuturor,
Vezi şovăind câte-o bătrână
Cu micul ei nepot de mână.

Cu ocazia sărbătorilor pascale, doresc să urez tuturor oamenilor din comuna Den-
ta multă sănătate, că-i mai bună decât toate, minunea învierii lui Iisus să dăinuie 

în inimile voastre, să vă lumineze viaţa şi să vă aducă linişte, pace, speranţă pentru viitor 
şi căldură în suflete! 

Hristos a înviat! 
                                           Petru TAPANOV - Primar al orașului Denta

Clubul sportiv Denta recunoscut de Ministerul Tineretului şi Sportului

Începând cu luna noiembrie 2020, 
Clubul sportiv Denta a primit Certi-

ficatul de Identitate Sportivă, eliberat de 
(MTS) Ministerul Tineretului și Sportului, 
un pas foarte important pentru evoluția 
activităților în care vom fi implicați ca 
structură sportivă în viitor. Prin prisma 
acestui document, secția de Kickboxing, și nu 
numai, va avea o identitate sportivă în cadrul 
Federațiilor de profil din țară, unde vor putea 
să fie legitimați sportivii din cadrul clubului 
nostru, în acest fel munca domnului instructor 
Dan Pantiş, precum și a copiilor, va prinde 

contur în viitor. În aproximativ un an de zile 
de la înființarea secției de Kickboxing, în 
localitatea Denta, lucrurile încep să arate așa 
cum trebuie, datorită oamenilor care au înțeles 
că și sportul e prioritar într-o comunitate pen-
tru educația copiilor, o comunitate care are 
statutul de comună fără prea mulți investitori. 
Pe această cale domnul instructor Dan Pantiş 
le mulțumeşte celor implicați în acest demers, 
primarului localității Denta, domnul Tapanov 
Petru, dar şi președintelui Clubului Sportiv, 
Cîrciu Denis, precum și Consilului Local 
Denta. Doamne ajută !

Domnișoara instructor Darla Pop, absolventă a liceului de arta ,,Ion 
Vidu” Timişoara, secţia coregrafie cu specializarea balet, doreşte să 

înfiinţeze o şcoală de dans în localitatea Denta. Domnișoara profesoară a lucrat, 
după absolvirea liceului, sub îndrumarea prim-balerinului Operei Naționale din 
Timișoara, primind astfel atestatul de balerină profesionistă. 

Cu sprijinul domnului primar Tapanov Petru, cursurile de dans vor începe în 
data de 17.04.2021 (sâm- 
bătă), când vor fi pre- 
date cursurile de balet,  
iar duminică vor fi predate 
cursurile de dans contem-
poran.  

Pentru înscriere, tri-
miteți un mesaj în privat, 
pe adresa https://www.
f a c e b o o k . c o m / d a r l a .
pop.35. 

Mult succes!

CURSURI DE BALET ŞI DANS CONTEMPORAN 
ÎN DENTA

Domnul director la Şcolii Gimnaziale Denta, Ion Jinaru, ne informează că Evaluarea 
Naţională s-a organizat în data de 29 martie la limba şi literatura română şi în 30 martie 

la matematică, în comuna Denta participând 31 de copii. Condiţiile de desfăşurarea au ţinut cont 
de perioada pandemică în care ne aflăm, pentru ca elevii să fie în siguranţă. Menţionăm că până 
la data susţinerii simulării examenului, orele s-au ţinut atât online, prin intermediul platformei 
Google Classroom, cât şi fizic, şcoala trecând prin toate cele trei scenarii aprobate de M.E.N. 
De asemenea, profesorii au respectat la zi programele şi planificările aferente anului şcolar în 
curs, astfel încât elevii să aibă toate cunoştineţe pentru a se prezenta la testarea din vară. Data 
examenului naţional nu s-a schimbat,  acesta se va susţine în luna iunie, în 21 la limba şi literatura română şi în 22 la matematică.

Simularea Evaluării Naţionale - la Denta

Pagină coordonată de prof. Anca Luminița EFTENIE
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SECUSIGIU Arad

Io, mi-s fată bănățană
Dân pusta Banatului,
Şî mi-s mândră şî făloasă,
Că-s dân neam dă viță aleasă.

N-or fost reji, niși împărați
Or fost oamini dă omenie,
Șe-or muncit şî s-or trugit,
Nouă să ne fie bine! 

Dragi consăteni,  
Apropiata sărbătoare a Naşterii Mântuitorului nostru Iisus Hristos, îmi oferă 

plăcutul prilej de a vă adresa cele mai sincere urări de sănătate, viaţă lungă şi bucurii în 
casele voastre.  

Sărbători binecuvântate!  
                                             Gheorghe GRAD - Primar al comunei Secusigiu

Veşti bune!                             Se reînnoadă tradiţia  

Într-o întâlnire recentă cu domnul Gheorghe Grad, edilul comunei Secusigiu, 
domnia sa ne-a spus:  „În urma unor discuții pe care le-am avut cu Marius Ure-

che și Mircea Lupuțiu, am avut o acțiune de înscriere a celor doritori în ansamblul So-
rocul, care din păcate a fost desființat de fosta administrație. Am avut plăcuta surpriză 
să constatăm că foarte mulți tineri, dar și copii, doresc să facă parte din acest ansamblu, 
să învețe dansurile populare autohtone și să ducă mai departe tradiția acestor meleaguri. 
Deocamdată, nu au început repetițiile efectiv, pentru că suntem constrânși de această 
pandemie, dar sperăm să putem să o facem cât mai repede. 

Primăria comunei Secusigiu le stă la dispoziție celor care se ocupă de ansamblu 
cu tot ce e nevoie, iar pe viitor dorim să achiziționăm și costume populare, iar cu toții 
sperăm ca „Sorocul“ să facă din nou cinste comunei Secusigiu, așa cum se întâmpla pe 
vremuri“.  

„Felul cum arată comuna noastră e cea mai bună carte de vizită!`
                                                                                         Gheorghe GRAD  

Funcţionarii publici din Primăria Secu-
sigiu, în frunte cu primarul Gheorghe 

Grad şi viceprimarul Marius Horia Stoica, 
s-au implicat activ într-o acţiune de ecologi-
zare şi plantare de nuci în comună, acțiune 
desfășurată la începutul acestei luni. Nu mai 
puţin de 100 de arbori au fost plantaţi pe 
binecunoscuta „alee a nucilor” din Secusigiu, 
de către angajații primăriei, iar în perioada 
următoare sunt programate şi alte plantări.  

„Primăria Secusigiu, a spus edilul comu-
nei, a organizat, la începutul lunii martie, o 
acțiune de plantare de arbori, strada care vine 
de la gară și trece prin centrul localității. Este 
vorba de binecunoscuta alee a nucilor, pe care 
am promis în campania electorală că o vom reface și ne ținem de cuvânt. Împreună cu 
angajații primăriei, cu viceprimarul Marius Horia Stoica, am plantat mai mulți nuci 
pe strada ce vine de la gară și, totodată, am participat la o acțiune de ecologizare, pe 
mai multe străzi din Secusigiu. Pe această cale, vreau să le mulțumesc angajaților din 
primărie pentru implicare și fac un apel la cetățeni, având în vedere că suntem la început 
de primăvară, să încerce fiecare să-și curețe domeniul public din fața gospodăriilor, să 
avem un aspect cât mai frumos în fața caselor. Felul cum arată comuna noastră e cea 
mai bună carte de vizită pentru cetățenii care locuiesc aici“.  

 În atenţia locuitorilor comu-
nei Secusigiu         

România se confruntă cu o evo-
luţie explozivă a pestei porcine  

africane, fiind înregistrate zeci de fo-
care în mai multe județe, la nivelul 
întregii ţări, de la data confirmării 
prezenței bolii la animalele din Româ- 
nia. Din păcate, nici județul Arad nu  
a fost ocolit de pesta porcină, fiind  
semnalate mai multe cazuri, atât la mis- 
treți descoperiți morți, cât și în gos- 
podării sau anumite ferme. Cazuri au 
fost semnalate și în comuna Secusigiu, 
motiv pentru care autoritățile locale 
vin în întâmpinarea oamenilor, cu in-
formații despre pesta porcină, astfel 
încât să se poată lua cele mai bune 
măsuri pentru protejarea animalelor.  

Porcii bolnavi de pestă porcină 
prezintă modificări de comportament: 
u Beau multă apă; u Nu se deplasează; 
u Refuză hrana administrată; u Au 
coada, picioarele, urechile, abdomenul 
colorate în roşu închis; u Au constipaţie 
urmată de diaree; u Se deplasează greoi 
şi au tremurături musculare.  

Cum arată un porc bolnav de pestă 
porcină africană?  

Nu există semne clare care să in-
dice boala, semnele pot fi atribuite şi 
altor boli. Dar se pot observa la porcii 
bolnavi semne ca: u moarte rapidă, 
intervenită într-un timp extrem de 
scurt; u temperatură foarte ridicată 
(40,5 – 42oC) şi stare febrilă; u roşeaţă 
sau învineţire a pielii, a marginilor ure-
chilor, a vârfului picioarelor, a abdo-
menului şi pieptului; u lipsa poftei de 
mâncare, apatie şi împleticire în mers; 
u vomitături, diaree (uneori cu sânge) 
şi urdori la ochi.  

Atenţie! 
Această boală nu are vaccin, nu are 

tratament, este extrem de agresivă, dar 
nu afectează siguranţa omului. Pentru a 
limita răspândirea ei este necesară co-
laborarea populaţiei – fie că este vorba 
despre a ucide porcii sau a lua măsuri 
de dezinfecţie.  

Io mi-s fată bănățană  
Amalia Maria STOICA

 Pagină coordonată de Luminiţa MUNTEANU

La țăran nu-i trăbă vile,
Niși palace or șietăți.
Lui îi trăbă sobi înalce,
Arie mare şî voreț,
Un ştălog plin dă animale,
Şi-o coşie pântru cai,
Grapa, sapa şi arşău,
Şî pământu’ dân hotar.”                                                                               

Din lada cu zestre
a poeziei în grai bănățean
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LENAUHEIM Timiș

 Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

Rubrica oaspeților noștri                                      Sate ale comunei noastre

Dragi consăteni,  
Învierea Domnului Hristos are pentru noi o importanță aparte. Şi locul în care 

se ține această Sărbătoarea a Paștilor, după Biserică, este familia creștină. Fie ca şi în 
acest an, Învierea Mântuitorului nostru, să vă afle în sânul familiei, alături de toţi cei 
dragi, sănătoşi şi veseli.  

Sărbători fericite!  
                                              Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim                                                

Ţinând seama de aria de distribuţie a „Jurnalului 
Naţional al Primăriilor”, ne-am propus ca începând cu 

acest număr al jurnalului, să prezentăm cititorilor din alte judeţe 
ale ţării şi localităţile comunei noastre. În 
această ediţie, vom vorbi despre locali-
tatea Bulgăruș, o localitate de tip rural cu 
activitate predominant agricolă. În locali-
tate există o rețea de unități comerciale 
(cu mărfuri alimentare și nealimentare), 
de alimentație publică și de prestări ser-
vicii. Populația localității Bulgarus este 
de 1882 locuitori, aproximativ 34,40% 
din populația comunei, din care 945 sunt bărbați și 937 sunt 
femei. Grupa considerată aptă de muncă reprezintă din totalul 
populației 1005 persoane, ceea ce procentual reprezintă 35,97%.   

Obiectivele de interes public existente în localitatea 

În atenţia 
tinerilor cititori               Despre familie  

                Ioan ALEXANDRU  

Familia este întemeiată pe cea mai trainică dimensiune a Universu-
lui care nu piere niciodată și aceasta este dragostea. Iar dragostea 

adevărată începe cu jertfa de sine, pentru că numai unde stăpânește spiritul 
jertfei de sine este locul larg de viețuire pentru celălalt.  O asemenea fami-
lie transmite preocupările pascale copiilor și nepoților. Așa numitul mod de 
viață supranumit „modern”, tot mai des întâlnit, ar trebui corectat. A spune 
că, în cadrul culturii occidentale, familia se află într-o stare de dezorientare 
totală, reprezintă o banalitate. Au spus-o mulți deja. Mulți continuă s-o spună și 
astăzi, iar familia se strică pe zi ce trece. În 
pofida mulțimilor de cărți, a seminariilor, a 
pleiadelor de experți, soți și soții continuă 
să se înstrăineze unul de celălalt, părinții se 
îndepărtează de copii și copiii de părinți. 
Din nefericire, mulți nu își dau seama că nu 
familia modernă este o problemă, ci modul 
de viață „modern”  

O povestire cu tâlc pentru părinţi şi copii  
CELE DOUă GRăUNţE  

Într-o zi, un ţăran ieşi pe ogor la semănat. 
Un grăunte, rămas pe vârful unui bulgăre 

de pământ, a început să se laude către altul, aflat 
adânc sub brazdă:  

- Vezi tu, frate, zaci acolo luptându-te cu fri- 
gul pământului şi cu bezna, tânjind după o rază 
de soare, după lumină şi căldură. Eu, frăţioare, 
o duc mult mai bine, în timp ce tu te chinui.  

Dar, în clipa aceea, o cioară a coborât pe 
neaşteptate din văzduh şi a înghiţit grăunţele 
rămas la vedere. În schimb, fratele său de sub 
brazdă încolţi peste puţin timp şi, din micul 
grăunte, ieşi din pământ un spic frumos şi trai-
nic. De-abia acum, lumina şi căldura soarelui îi 
făceau cu adevărat bine. Cu vremea, spicul de-
veni copt şi roada lui multă.  Astfel, speranţa şi 
smerenia celui de-al doilea i-au adus adevărata 
viaţă, în timp ce mândria l-a costat scump pe 
primul. Greutăţile vieţii nu trebuie să ne spe-
rie şi să ne descurajeze, căci Dumnezeu vede 
suferinţa şi credinţa noastră şi ne va răsplăti 
negreşit.  Cu speranţă şi rugăciune, putem trece 
peste orice obstacol al vieţii. Însă cei a căror 
inimă este plină de ei inşişi, în care nu mai este 
loc şi pentru Dumnezeu, adică pentru iubire, 
pentru speranţă şi încredere, aceia sfârşesc, 
asemenea primului grăunte, în ghearele păsării 
negre - diavolul.  

Morala: Dumnezeu stă împotriva celor 
mândri, iar celor smeriţi le dă har. 

Ce-am fost cândva azi nu mai sunt...
Dar ce sunt azi îmi pare rău
Că n-am putut să fiu mereu -
Acelaşi cântăreţ cu chip de Sfânt...

Când am urât am fost iubit,
Când am iubit am fost urât...
Şi-n viaţă n-am cântat decât
Romanţa Celui răstignit...

Bulgăruș sunt: imobil administrativ, școala cu clasele I-VIII, 
grădiniță, dispensar medical uman, cămin cultural, casă de copii 
“M.U.T. - Herz fur Kinder”, trei biserici: ortodoxă, catolică și 

penticostală, teren de sport, gară C.F.R., 
oficiu poștal, remiză P.S.I., magazine 
mixte etc.  

Fondul locuibil este alcătuit din 659 
gospodării care cuprind 662 locuințe, din 
care indicele de locuibilitate pe locali-
tate este de 22,10 mp/locuitor. În locali-
tatea Bulgăruș lungimea străzilor este de 
16,250 km, din care avem străzi moder-

nizate 0,550 km și străzi pietruite sau de pământ 15,700 km. 
Localitatea Bulgăruș se află la stadiul de studiu de fezabilitate 
în ceea ce privește rețeaua de alimentare cu apă în sistem cen-
tralizat.   

Poezia de ținut minte 
Cântecul unui om  

                                Ion MINULESCU
Tot ce-am sperat rămas-a vis,
Şi-am dobândit ce n-am visat...
Dar ce-am fost ieri am şi uitat -
Un titlu de volum nescris...

Şi dacă sunt un chip de Sfânt,
M-a vrut, pesemne, Dumnezeu -
Să fiu tot altul... Şi să-l cânt mereu
Pe cel ce-am fost cândva, dar nu mai sunt...  
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BÂRZAVA Arad

Pe-asta o știați?
Studiile arată că șoarecii care au consumat o dietă de tip fast-food 

au devenit tot mai proști  

Consumul de alimente de tip fast-food poate duce la deficiențe neurologice și cogni-
tive mai târziu în viață, arată noi cercetări. Oamenii de știință de la Universitatea 

din California de Sud, Los Angeles, au analizat rezultatele de la zeci de studii desfășurate pe 
șoareci. Astfel, aceștia au descoperit că o dietă bogată în calorii și grăsimi, poreclită „dieta 
occidentală” în comunitatea științifică a fost asociată cu o memorie mai precară, anxietate 
crescută și alte probleme cognitive. Mai exact, analiza a dezvăluit că șoarecii care consumau 
o dietă occidentală în timpul primelor etape ale vieții, care sunt mai importante pentru dez-
voltare, sufereau de o anxietate mai accentuată și funcții ale memoriei mai precare, indiferent 
de cât de mult au luat în greutate. Totodată, dieta a dus la o accentuare a comportamentelor 
similare dependenței, pe măsură ce șoarecii au început să tânjească după alimentele bogate în 
grăsimi și zahăr. Mai mult, cercetătorii au observat și o scădere a comportamentelor sociale. 
Bineînțeles, cea mai bună cale prin care pot fi testate efectele dietei ar fi studierea oamenilor. 
Însă, cercetările din domeniul nutriției sunt cunoscute ca fiind extrem de dificile. Oamenii 
nu își amintesc mereu ce au mâncat și controlarea unei liste nesfârșite de variabile în funcție 
de stilul de viață al fiecărui participant este aproape imposibil. Așadar, în loc de cercetări 
umane, studiile pe șoareci pot fi un indicator rezonabil (dacă nu chiar perfect) al posibilelor 
riscuri asupra sănătății noastre.

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Dragi consăteni,  
Cineva spunea că fără un minim de educaţie religioasă nu înţelegem nimic din tainele 

credinţei şi putem cădea uşor în păcate grele, care atrag asupra noastră nenumărate 
încercări şi suferinţe. Cum ştim prea bine, educaţia religioasă începe în familie. Iată de 
ce, privind acum, în apropierea sfintei sărbători a Învierii Domnului nostru Iisus, către 
familiile voastre, către familia creştină cea numită de Sfântul Ioan Gură de Aur „Biserica 
cea mică”, vă doresc  pace în casele voastre, sănătate, bucurii şi bună înţelegere.  

 Sărbători fericite!  
Gabriel FAUR- Primar al comunei Bârzava                                           

Proiectul de act normativ care prevede ca românii 
ce doresc să cumpere mașini la mâna a doua să aibă 

limitări privind numărul de mașini pe care le pot cumpăra într-
un interval de timp a fost respins definitiv de deputați marți, 
astfel că nu va ajunge să se aplice.  

Concret, proiectul de lege prevede limitarea numărului de 
mașini pe care le pot cumpăra persoanele fizice într-un inter-
val de timp. Practic, potrivit documentului, românii vor pu-
tea să achiziționeze „o dată la doi ani, un singur autovehicul 
second-hand pentru folosința proprie”. În momentul de față, 

Vă vine să credeţi?  

CEO-ul Pfizer, Albert Bour-
la, a declarat că cei imu-

nizați cu vaccinul produs de compa-
nia pe care o conduce vor avea ne- 
voie, cel mai probabil, de o a tre-
ia doză, adică de încă un rapel în 
termen de 12 luni de la vacci- 
narea completă. Bourla a mai spus 
că există posibilitatea ca oamenii 
să fie nevoiți să se vaccineze anu-
al pentru a fi protejați împotriva 
noilor tulpini ale virusului.   

Cercetătorii încă nu știu cu 
exactitate cât durează protecția îm- 
potriva virusului după ce o persoană 
a fost complet vaccinată.  

Și vaccinul Moderna, care utili- 
zează o tehnologie similară cu cea 
folosită de Pfizer, s-a dovedit a fi 
eficient până la șase luni.  

 Nu e obligatorie, dar fără ea nu se mai poate!  
Cartea de identitate electronică nu va fi 

obligatorie, însă fără acest document 
cetăţenii nu vor mai putea călători în străinătate, 
a afirmat joi preşedintele Autorităţii pentru Digi-
talizarea României, Octavian Oprea. „Documen-
tul le va permite deținătorilor să interacționeze în 
format digital cu instituţiile publice. De ce nu va fi 
obligatorie? Cartea de identitate electronică nu va  
fi obligatorie, pentru că există, din păcate, şi cetă-
ţeni care pun la îndoială modul în care datele sunt 
stocate, faptul că această carte de identitate elec-
tronică le va încălca anumite drepturi, ceea ce nu 
e adevărat. Lor le vom putea oferi posibilitatea de 
a fi beneficiarii în continuare a unei simple bucăţi 
de plastic cu care se vor putea identifica în faţa 
instituţiilor publice din România, dar nu vor mai 
putea călători în afara graniţelor ţării”, a declarat 
şeful Autorităţii pentru Digitalizarea României.  

Rubrica elevilor  
   Cartea pentru vacanţă  

Dragi elevi, pentru perioada de vacanţă, vă 
recomand pentru lectură, cartea semnată de 

Yann Martel, „Viaţa lui Pi”. Pi Patel, fiul unui direc-
tor de grădina zoologică din Pondicherry (India), are 
două mari pasiuni: religia – vizitează pe rând şi cu egală 
fervoare biserica, sinagoga şi moscheea – şi animalele. 
Când tatăl lui Pi hotărăşte că familia va emigra în Cana-
da, adolescentul politeist nici nu bănuieşte aventura ce-l  
aşteaptă. Nava pe care, alături de ai lui, Pi îşi începe 
călătoria peste ocean se scufundă. Puţinii supravieţuitori, adunaţi în pripă 
pe-o barcă, fac cunoştinţă abrupt: o superbă zebră oloagă, o hienă pătată, un 
urangutan, un roi de gândaci şi paraziţi, Richard Parker – un tigru bengalez 
ameţit de răul de mare – şi, îngrozit de neaşteptaţii tovarăşi de călătorie, Pi 
Patel. Legea junglei şi condiţiile precare ale Pacificului îşi spun cuvântul şi  
pe barcă, supravieţuind alături timp de 227 de zile, rămân Pi şi Richard Parker. 
La ţărm, tigrul dispare fără urmă, iar Pi îşi spune povestea celor ce-l ascultă.  

Dreptul dumneavoastră                                                 Veşti bune! 
în legislația din România, nu 
există o asemenea limitare. 
Așadar, după respingerea pro-
punerii legislative, limitarea nu 
se va aplica, iar românii își vor 
putea cumpăra oricâte mașini 
second-hand doresc.  

Pe lângă măsura amintită 
anterior, proiectul prevede ca doar persoanele juridice să poată 
achiziționeze mașini din străinătate și să le revândă la noi în țară.  
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Domnule primar, încurajat şi 
de buna primire pe care cititorii 
noştri din alte judeţe ale ţării au 
arătat-o dialogului nostru din tre-

cuta ediţie, revin cu o primă întrebare legată de proiectele 
pe care le aveți în derulare și ce alte proiecte noi veți imple-
menta în anul 2021?  

Proiectele pe care le avem în derulare, cât și cele pe care le 
vom implementa în 2021, nu sunt deloc puține. Sunt proiecte 
îndrăznețe, dar atât de necesare cetățenilor. Îmi doresc ca fie-
care dintre locuitorii acestei comune să se bucure de condițiile 
normale care, de altfel, fac traiul mult mai accesibil în zona 
rurală. Tinerii au șansa să privească cu alți ochi această locali-
tate care se gospodărește corespunzător, astfel încât și cei care 
au plecat cu ideea că nu vor să se mai întoarcă la origini, să 
revină cu decizia de a locui permanent în localitatea unde can-
titatea de aur pur se găsește în sufletele și tradițiile păstrate cu 
sfințenie de acești oameni simpli, dar 
înțelepți. Vă voi enumera proiectele 
despre care vom vorbi cu drag peste 
puțin timp.  

Cu ce începem, domnule primar?  
Să începem cu construirea de 

locuințe sociale. Astfel, avem în pro-
iect construirea unui cămin de bătrâni. 
Modernizarea Centrului de Permanență 
şi construirea unui nou spital / centru și 
alte anexe, farmacie, laborator de ana-
lize. Inființarea unui club al pensionarilor. Apoi înființarea de 
rețea WI-FI gratuit. Montarea de camere de supraveghere în 
comună. Iar la „Protecția mediului” putem vorbi despre con-
stuirea de platformă pentru gunoi de grajd, inclusiv achiziția 
de utilaje, construirea de platforme pentru gunoi menajer 
(transport și selectare) precum şi puncte de colectare. Să mai 
amintesc şi de modernizarea şi  dotarea „Liceului Tehnolo-
gic Crâmpoia”, de extinderea rețelei de canalizare cu 12 km, 
de reabilitarea, dotarea, amenajarea, în exterior a sediului 
primăriei, amenajarea de trotuare, șanțuri şi perete. Totodată, 
suntem preocupaţi şi de înființare distribuției de gaze naturale 
în comuna Crâmpoia, a înfiinţării unui after -  school precum şi 
amenajarea de locuri de joacă pentru copii în satul Crâmpoia. 
Şi, nu în ultimul rând, ne preocupă, în acest 
mandat, cadastrarea terenurilor extravilane 
din comuna noastră.   

Domnule primar, cu ce proiecte vă 
mândriți că v-au ieșit foarte bine în 2020?  

Ca primar al comunei Crâmpoia mă 
mândresc cu fiecare proiect finalizat deoa- 
rece această comună este ca și propria 
gospodărie, unde fiecare activitate are pro-
priul rol. Oricât de neînsemnat ar părea un 
lucru este foarte important, căci lucrurile mărunte dau valoare 

„Cele două mandate au venit cu promisiuni care s-au concretizat, 
iar al treilea va fi o surpriză!”

Ionel MIREA - Primar al comunei Crâmpoia

CRÂMPOIA Olt

Orice reîntâlnire cu primarul frumoasei comune Crâmpoaia, stă sub semnul, omeniei, 
al politeţii şi al respectului pentru cuvântul rostit. Şi când spun asta, vă asigur pe 

dumneavoastră cititorii jurnalului nostru, că omul Ionel Mirea chiar nu se joacă cu vorbele. 
celor mari. Gospodăria este oglinda fiecărui cetățean, așa și 
localitatea, ea reprezintă oglinda primarului. Astfel, unele din-
tre cele mai importante proiecte demarate și finalizate în anul 
2020, sunt: înființarea Creșei din comună - Construcție  Centru 
socio-comunitar Crâmpoia. Dezvoltare centru socio-comuni-
tar Crâmpoia - Modernizare infrastructură rutieră în comuna 
Crâmpoia, sat Buta. Alimentare cu apă în comuna Crâmpoia. 
Branșamente alimentare cu apă în comuna Crâmpoia. Achiziție 
dotări în cadrul Compartimentului Asistență Socială, precum şi 
amenajarea a două locuri de joacă pentru copii în satul Buta, 
comuna Crâmpoia.  

Domnule primar, la al câtelea mandat sunteți și cum 
stați din punct de vedere politic în Consiliul Local Crâmpoia?  

Domnule Miron, sunt la al treilea mandat, iar din punct 
de vedere politic în Consiliul Local Crâmpoia, lucrurile stau 
foarte bine, acesta fiind format din 13 consilieri locali: Partidul 
pe care îl reprezint, P.S.D.,  are 7 consilieri locali, iar diferența 

este formată din PNL-3 consilieri, PRO 
România- 2, iar ALDE-1 consilier.  

Oamenii au dorit schimbare?  
Oamenii au îmbrățișat ideea de 

schimbare, dar mai ales creșterea nive-
lului de trai, care să le asigure ceea ce 
cu ani în urmă era doar un vis greu de 
atins. Politica în comuna Crâmpoia este  
marcată de om, de mâna de gospodar 
care își pune amprenta pe fiecare lucru 
ce-i iese în cale. Cetățeanul nostru vrea 

fapte și nu vorbe. De altfel, se și văd! Al treilea mandat vine cu 
proiecte finalizate, altele care urmează a fi finalizate, altele în 
derulare, iar altele pe cale să se nască. Primarul comunei tre-
buie să aibă grijă ca fiecare doleanță a cetățeanului crâmpoian 
să prindă contur.  

Trăim vremuri grele, domnule primar?  
Trăim vremuri grele, dar asta nu ne împiedică să nu ne 

luăm elan în a aprinde lumina de la capătul tunelului. Cele 
două mandate au venit cu promisiuni care s-au concretizat, 
iar al treilea va fi o surpriză. Cetățenii au votat schimbarea, 
iar imposibilul va deveni realitate. Peste trei ani vom trece în 
revistă toate lucrările care au dus la împărțirea imposibilului în 
posibilități majore.  

 Pagină realizată de Gheorghe MIRON
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      Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE 

VINGA Arad

Vă vine să credeți? 

Cea mai numeroasă categorie de benefi-
ciari de pensii speciale care nu au plătit 

deloc contribuţii la sistemul de pensii este cea 
a foştilor magistraţi. 2.643 de foşti judecători 
şi procurori dintre cei 4.256 de foşti magistraţi nu au plătit de-
loc contribuţii, statul plătindu-le din taxele şi impozitele tuturor 
românilor câte 19.914 lei drept pensie specială, adică 52.632.702 
lei în fiecare lună. Dintre cei 596 de foşti angajaţi ai Curţii de 
Conturi care beneficiază de pensii speciale, doar unul a plătit 
CAS, pensia medie lunară plătită acestuia din bugetul de stat fi-
ind de 8.308 lei. Cumulat, statul plăteşte, din taxele şi impozitele 
tuturor românilor, celor 3.027 de privilegiaţi pensii speciale de 
54,55 milioane de lei pe lună, adică 654,58 milioane de lei pe an. 
Suma este aproape jumătate din pensiile speciale totale pe care 
cei 9.615 de pensionari privilegiaţi o încasează în fiecare an, res-
pectiv 1,47 miliarde de lei.  

În prezent, pensiile magistraţilor sunt cele mai mari din ţară, 
la fel şi în ceea ce priveşte numărul de pensionari beneficiari 
de pensii speciale, care nu se bazează pe contributivitate, fiind 
suplimentate lunar din bugetul de stat, adică din banii tuturor 
românilor.  

Oameni mari, 
despre fericire şi…  

l Fericirea nu este nimic altceva decât o sănătate bună şi 
o memorie proastă. (Albert Schweitzer)  

l Fericirea este rezultatul descoperirii că nu este necesar 
să ai ceea ce vrei. (James Feibleman) 

l Fericirea nu constă în a avea mult, ci în a fi mulţumit 
cu puţin. (Marguerite Blessington)  

l Fericirea este un fluture care, atunci când este urmărit, 
este întotdeauna la un pas de a fi prins, dar dacă stai liniştit, 
se poate aşeza pe tine. (Nathaniel Hawthorne)  

l Fericirea înseamnă să ai o familie mare, iubitoare, 
grijulie, închegată, care să locuiască într-un alt oraş. (George 
Burns)  

l Lasă lumea să vorbească prin vorbele ei, tu priveşte 
numai către Lumina Divină din tine. (Sorin Cerin)  

l Lumea este doar o închisoare uriaşă, din care câţiva 
sunt selectaţi zilnic pentru execuţie. (Walter Raleigh)  

l Lumea este hanul diavolului. De aceea, oriunde ne du-
cem, găsim pe hangiu acasă. (Martin Luther)                            

Dragi locuitori ai comunei Vinga,  
Biserica, spunea odată Înaltpreasfinţitul Părinte Timotei, Arhiepiscop al Aradu-

lui, sfințește cu plinătatea vieții, amintind și retrăind sărbătoarea Paștilor în unitatea tim-
pului și spațiului, ajutând credincioșii la înălțarea spre cerul chezaș al eternității. Sfintele 
Paști, prin atmosfera sărbătorească împletind cele pământești cu cele cerești, îmbie spre 
cugetare și trăire la cele înalte, nutrind în fiecare credincios simțământul chemării de sus 
spre o viață nouă prin jertfa mântuitoare a Domnului. În apropierea acestei sărbători, vă 
adresez, dragi consăteni, sincere urări de sănătate şi viaţă lungă. Sărbători fericite!  

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Poezia de ţinut minte!  
Au trecut  

       Traian DORZ   
Au trecut ca norii anii 
Vremea i-a mânat spre munţi 
Peste tâmple cern castanii 
Floarea perilor cărunţi.  
   
Tot mai mult rămâne-n urmă 
Şi-nainte mai puţin, 
Prin a lumii nouă turmă 
Eşti strein, tot mai strein.  
   
Cei porniţi cu tine-odată 
Pe-al vieţii drum, s-au dus, 
Tu cu zarea-nsingurată 
Lâncezeşti dup-un apus.  
   
- Tot nu vezi nimicnicia 
Celor după care alergi? 
Tot nu crezi în veşnicia 
Locului spre care mergi?  
   
- Dacă este după moarte 
Viaţa-n care n-ai crezut, 
Ce vei face-n veci departe 
Şi pe veci de veci pierdut?

Vremea din urmă a dat îndeobște prilejul verificării aptitudinilor 
fiecărui trăitor  

                                                                                                † TIMOTEI  

Paștile sunt ultima trecere, cea definitivă, de la moarte la viață, de la 
stricăciune la nestricăciune, de pe pământ la cer, ca la o nouă viață în Duhul 

Sfânt; Hristos Cel Înviat lucrează această trecere deoarece în El, în Ipostasul Lui, 
în Persoana Lui divino-umană se unesc pentru totdeauna, se întrepătrund umanul 
cu divinul, cerul îngerilor și pământul oamenilor cum se exprimă și imnele slujbei.  

De aici și îndemnul imnului „ca pe Dumnezeu întrupat și înviat din morți, 
noi astăzi cu cugetul văzându-L, toată grija cea lumească să o lepădăm. Și ca pe 
Împăratul tuturor să-L primim și să-I cântăm Lui: «Aliluia!»”  

Trebuie adăugat și ceea ce subliniază textul din slujbă: „Toată firea omenească 
în Tine s-a preaslăvit, cu învierea Ta, Iisuse, și prin aceasta s-a dăruit nestricăciune trupurilor 
sfinților…”  La fel și faptul că cele împlinite se arată prin Înviere care este aducătoare de viață, 
înviind sufletele credincioșilor, ceea ce îi îndatorează pe aceștia a-și consacra această viață Celui 
ce le-o dăruiește, așa cum prevede și textul ecteniei sfintelor slujbe: „Şi toată viața noastră lui 
Hristos Dumnezeu să o dăm.”  

Nenumărate sunt clipele de bucurie sau întristare ale vieții omenești, dar care trebuie să cu- 
prindă și nădejdea asistenței divine, credinciosul dovedind mereu prin strădanii că nutrește cer-
titudinea prin rugăciune, postire și faptă bună, urmând poruncilor sfinte și datoriilor respectate 
de Biserică, precum și de societate. Vremea din urmă a dat îndeobște prilejul verificării aptitudi-
nilor fiecărui trăitor în lume de a răspunde realității cu conștiința de a fi pe măsura acesteia. Pen- 
tru toate se cuvine a aduce mulțumire Celui ce dăruiește viața în toată plinătatea ei. Să nu uităm 
cuvintele ucenicului iubit al Domnului: „Fii credincios până la moarte şi îţi voi da cununa vieţii.” 
     Cu cele mai alese urări de Sfintele Paști, ne rugăm neîncetat pentru mai binele obștesc, 
păstrând cu credincioșie comuniunea de viață cu trebuința solidarității și frățietății tuturor 
înaintea lui Dumnezeu în Sfânta Treime, Tatăl, Fiul și Sfântul Duh. Amin.  
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Domnule Vasile Todi, s-a dovedit în timp că foarte mulți 
ziariști au cochetat, ca să nu spun altfel, cu serviciile de 
informații.  

Nu, nu te grăbi să tragi concluzii pripite, cei despre care 
zici dumneata, nu sunt ziariști, sunt ofițeri special pregătiți 
pentru a „cocheta” cu jurnalismul. Oameni alduiți și cu ha-
rul scrisului și cu cel al teatrului. Dar, să știi că nu e ușoară 
această profesie cu ochi homerici, de buhă ai Minervei în 
veșnică insomnie.  

Chiar și în acest serviciu se joacă teatru?  
Și încă cum! Evreinov, Nikolai Nikolayevich Evreinov 

care a fost negativul lui Stanislavski, dezvoltă într-un volum 
al său o teorie seducătoare: toți oamenii joacă teatru. Și ani-
malele. Și obiectele. Suntem proprii noștri actori și regizori, 
conducându-ne, cu o mână sigură, spre marele final: moartea.  

V-ar fi plăcut o astfel de profesie?  
Înțeleg orice îndeletnicire în care este 

respectată noțiunea de ordine, dar eu nu pot 
trăi decât sub bolta prispei mele unde atârnă de 
somn valuri de iederă, în casa mea de la țară 
binecuvântată la vremea cinei de ploi mărunte, cu 
miros de pâine caldă. Doar aici, atunci când tim-
pul alunecă spre iarnă, pot asculta nemărginirea 
șoptind înțelepciuni. Roxana, am fost, sunt și 
voi rămâne robul lui Dumnezeu și propriul meu 
stăpân.  

Domnul meu, bănuiți de ce am început dialogul meu cu 
acea primă întrebare?  

Aștept să-mi spui.  
La dumneavoastră în birou sunt foarte multe poze 

frumos înrămate, imagini în care sunteți alături de mari 
personalități. Aș vrea să vă întreb despre una din ele, se 
poate?  

Sigur.  
Este poza în care apăreți alături de generalul Iulian 

Vlad.  
Ei, așa că te-ai gândit că aș face parte din sistem. Draga 

mea, dacă aș fi făcut parte nu aș fi păstrat, la vedere, o astfel 
de poză.  

Cum s-a întâmplat această apropiere?  
Vezi dumneata, un om minunat, este vorba despre dom-

nul Constantin Ioncelescu, Dumnezeu să-l odihnească, cel 
mai bun director al departamentului de marketing din cadrul 
„Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric”, personalitate 
imensă a mineritului românesc, fiind consătean cu regretatul 
general Vlad mi-a vorbit deseori despre el. Astfel că după 
1990 la o vizită a domnului general la Timișoara, ne-am 
întâlnit.  

Cum vi s-a părut omul Iulian Vlad?  
Un personaj. Un personaj fabulos și un interlocutor care 

își controla dialogul cu multă eleganță. Un bărbat român pe 

care străinii ne-au cerut să-l umilim și noi am făcut asta. Ne-
am răsucit - și în acest caz - ca în toată istoria noastră, pe 
suveica trădării. După ce ne-am despărțit, petrecându-l, am 
privit mult în urma generalului, cu gândul la vorbele lui Meir 
Amit, conducătorul Mossad-ului, considerat de mulți ca fi-
ind cel mai bun ofițer de informații pe care l-a avut Israelul 
și care spunea că „spionajul e o treabă secretă și nu e deloc 
plăcută. Indiferent ce a făcut cineva, trebuie să-l protejezi de 
cei din afară. În interiorul organizației, îl poți trata așa cum 
crezi de cuviință. Însă, pentru cei din exterior, el trebuie să 
rămână de neatins și, chiar mai mult, curat și necunoscut.”  

Și era o vreme în care serviciul nostru de securitate 
națională rivaliza cu Mossadul...  

Eee, asta a fost odată, demult, tare demult. Roxana, 
eroul unei povestiri fantastice a lui H. G. Wells poruncise 
pământului să se oprească din mersul său. S-a dezlănțuit o 

catastrofă cosmică. Autorul ei, înspăimântat de 
moarte, a apucat să ceară ca totul să revină în sta-
rea dinainte, și în felul acesta omenirea n-a aflat 
nimic despre dezastru și miraculoasa sa salvare. 
Ceva asemănător s-a întâmplat și cu serviciul 
secret român după 1989. Dragă, un serviciu de 
informații nu trebuie privit ca o instituție de bine-
facere. Spionajul, după cum bine se știe, a apărut 
la scurt timp de la facerea lumii. Să ne amintim de 

ceea ce citim în „Numeri” din Biblie:  
„... Atunci a vorbit iarăși Domnul cu Moise și i-a zis:  
«Trimite oameni ca să iscodească țara Canaanului, pe 

care eu voi da-o fiilor lui Israel, să trimiți câte un om din 
fiecare seminție, dar toți să fie dintre voievozi!»  

Și Moise i-a trimis, după poruncă.  
Exact, știi bine, iar ei erau toți voievozi! Nu erau fitecine. 

„Suiți-vă acolo pe Negheb, le spune Moise, apoi vă îndreptați 
spre munte, ca să vă dați seama de țară, ce popor locuiește 
într-însa: este tare sau slab, puțin ori mult; și cum este țara 
în care locuiește: mănoasă sau rea; cum sunt orașele locuite: 
deschise sau întărite; cum este pământul: gras ori slab, dacă 
se află pomi sau nu...”  

Morala?  
Morala pe care o sugerează Biblia este aceea că o cer-

cetare de calitate dă și roade bogate, dar, vezi dumneata, pe 
acei oameni, pe acei proroci, căci lor le-a fost încredințată 
această lucrare de spionaj, în special prorocilor, nimeni 
din poporul lor nu i-a hulit în piața publică, nimeni nu i-a 
întemnițat pentru serviciile aduse neamului, nimeni nu i-a 
înecat în mocirla trădării, așa cum am făcut noi românii. 
Știai că noi suntem singurul popor din lume care ne-am plătit 
trădătorii pentru că ne-au trădat? Statul român, după zavera 
din ’89 i-a plătit lui Pacepa toate salariile restante.  

Dialog consemnat de Roxana FURDEAN 
pentru Almanahul „Dobrogea” 2020  

„Am fost, sunt și voi rămâne robul lui Dumnezeu 
și propriul meu stăpân!”

Aflat încă la locuința sa din codrii Zărandului, interlocutorul meu mă așteaptă în parcul casei sale, la o masă împodobită 
cu un ștergar alb, cu un morman de nuci sparte, cu o cană cu vin și brebenei. Semn că e primăvară.  Apoi, mă roagă 

să-i promit că la sfârșitul interviului voi mai rămâne pentru a privi împreună aerul care rămâne-n urma fluturilor.  


